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20. oktober 2008

I  medfør  af  §  36  stk.  1  i  Landstingets  Forretningsorden  fremsætter  jeg  følgende 

spørgsmål til Landsstyret:

Spørgsmål til Landsstyret:

1. Findes der i nogen af de Hjemmestyre ejede selskabers lånedokumenter 

såkaldte  ”crossdefault”  bestemmelser,  der  kan  medføre  at 

misligholdelsen af et lån i en virksomhed betyder at lån i et eller flere 

andre selskaber vil forfalde til betaling straks?

2. Findes der i de Hjemmestyre ejede selskabers lånebetingelser, hvor der af 

lånebetingelserne  indgår  bestemmelser  af  mere  politisk  karakter  som 

særlige  ejerskabsforhold,  bestemmelser  om  grønlands  status  i 

rigsfællesskabet eller lignende bestemmelser der implicit henviser til et 

særligt ejerskab?

3. Landsstyreformandens svar af 3. oktober 2008 beskriver at selskabernes 

drives efter et såkaldt ”Arms-Længde-princip” hvor man hverken politisk 

eller  administrativt blander sig i  selskabernes drift. Er det landsstyrets 

opfattelse at dette princip er blevet fulgt i sagerne om, presset på Tele i 

forbindelse med nedlukningen af skolenettet ATTAT, udtalelserne om RG’s 

indhandlingspriser,  eller  sagen  omkring  KNI’s  placering  af  olieforsy-

ningen? For blot at nævne enkelte eksempler.

4. Hvor meget af  de Hjemmestyre ejede selskabers samlede gæld hæfter 

Grønlands Hjemmestyre for?

5. Hvor  stor  en  gæld  er  der  i  de  Hjemmestyre  ejede  selskaber?  Svarene 

bedes opdelt så det fremgår hvor stor en gæld de enkelte selskaber står 

for?

6. I  tilfælde  af,  at  Nukissiorfiit  omdannes  til  aktieselskab  og  Grønlands 

Hjemmestyres engagement i ALCOA skal ske gennem Nukissiorfiit, hvor 

meget  skal  Nukissiorfiit  så  ud  og  låne  for  at  dække  et  engagement  i 

ALCOA-projektet?

7. I  finanslov  for  2008  og  finanslovsforslag  2009  fremgår  det  at  man 

forventer betydelige udbytteudbetaling. Hvordan forventer Landsstyret på 

nuværende  tidspunkt  denne  udvikling  realistisk  og  i  lyset  af  den 



verdensomspændende finanskrise? Det ønskes ligeledes oplyst hvorvidt 

der har været det forventede udbytte for 2008?

(Landstingsmedlem Esmar Bergstrøm Inuit Ataqatigiit)

Begrundelse:

Eftersom  jeg  forventer  at  landsstyret  er  i  besiddelse  af  diverse  årsrapporter  og 

regnskaber, samt at de har indsigt i hvad deres selskaber foretager sig, så forventer jeg 

klare og præcise svar på mine spørgsmål. Jeg finder det således ikke acceptabelt at blive 

henvist til hjemmesider som Landsstyret tidligere har gjort.

Et eksempel på denne form for tilbagemeldinger fra landsstyret på mine spørgsmål gav 

således dette resultat. Citat fra den hjemmeside I henviste til ved et tidligere spørgsmål 

om selskaber viste følgende:

”Den  direkte  kilde  til  alle  officielle  oplysninger  fra  Erhvervs-  og 

Selskabsstyrelsens  database.  

Du kan gratis få basisoplysninger og grønne regnskaber, og du kan købe  

selskabsrapporter, fuldstændige rapporter og regnskaber.”

Eftersom jeg kun er interesseret i de af hjemmestyret helt eller delvist ejede selskaber og 

forventer  at  landsstyret  er  i  stand til  at  levere  oplysningerne  har jeg ikke i  sinde  at 

abonnere på den hjemmeside der henvises til.

Jeg ønsker derfor at stille et opfølgningsspørgsmål på følgende svar som Landsstyret gav:

” I forbindelse med større anlægsinvesteringer har Grønlands Hjemmestyre 

skrevet et ”Letter of Awareness”, hvori de meddeler, at de er beviste om, at  

selskabet står overfor betydelige anlægsinvesteringer. Dermed er der ikke 

givet en garanti, men blot tilkendegivet, at landsstyret er bekendt med de 

foretagne  dispositioner  i  selskaberne.  Der  er  således  skrevet  letters  of  

awareness i  forbindelse  med Teles investering i  søkablet  og i  forbindelse  

med Royal Arctic Lines investeringer i nogle skibe. Disse garantier er stillet  

for at sikre virksomhederne de bedste mulige rentevilkår. Det er Grønlands 

Hjemmestyres opfattelse,  at  virksomhederne selv kan betale såvel renter 

som  afdrag  på  de  garanterede  anlægsinvesteringer,  ligesom  det  er 

Grønlands Hjemmestyres opfattelse, at aktivernes værdi overstiger den 

garanterede kapital.”
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Heri  beskriver  Landsstyret  således at  Landsstyret  har udstedt  garantier,  dog uden at 

Landsstyret præciserer deres svar med tal eller svarer tilfredsstillende på mit oprindelige 

spørgsmål  hvorfor  jeg  stiller  spørgsmålet  igen  og  som  det  fremgår  af  ovenstående 

spørgsmål nr. 6.

Disse spørgsmål ønskes fortsat besvaret til brug for undertegnede og resten af Grønland, 

til at vurdere om det er en risiko Grønland er villig til at tage, især nu hvor det rygtes at 

man igen barsler med planer om at omdanne Nukissiorfiit til et aktieselskab.

Jeg er overbevist om at, landsstyret forstår hvad det er, jeg ønsker belyst, hvis det ikke 

skulle være tilfældet står jeg gerne til rådighed for en mundtlig uddybning. 

Jeg forventer fyldestgørende svar på alle spørgsmål senest om 10 arbejdsdage, gerne 

tidligere.
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